

临床研究

清肺平喘汤对呼吸道合胞病毒肺炎患儿 Eotaxin 及 IL - 17 的影响^{*}

佟丹 洪岩** 詹宁 张立胜 陈润莹 洪霞

(安康市中医医院, 陕西 安康 725000)

摘要: 目的 研究清肺平喘汤对痰热闭肺型呼吸道合胞病毒肺炎婴幼儿治疗前后血清中和痰液中嗜酸粒细胞趋化因子(Eotaxin)、白介素17(IL-17)的影响及意义。方法 将160例呼吸道合胞病毒肺炎(中医辨证为痰热闭肺型肺炎喘嗽)患儿随机分成自制清肺平喘汤治疗组68例及常规治疗对照组66例, 分别检测两组在治疗前后呼吸道合胞病毒肺炎患儿血清中和痰液Eotaxin、IL-17的变化, 并进行统计分析。结果 与对照组比较, 治疗组治疗前后Eotaxin、IL-17明显降低($P < 0.01$)。结论 研究表明Eotaxin和IL-17在呼吸道合胞病毒肺炎病变中表达明显增高, 清肺平喘汤可通过降低患儿体内Eotaxin和IL-17水平, 减少炎症细胞在肺组织局部浸润, 抑制气道炎症。清肺平喘汤可以有效降低呼吸道合胞病毒肺炎患儿全身炎症反应及炎症相关因子产生, 逆转患儿气道重塑过程, 具有积极的临床意义。

关键词: 清肺平喘汤; 呼吸道合胞病毒肺炎; 痰热闭肺; 嗜酸性粒细胞趋化因子; 白介素-17

中图分类号: R725.6 **文献标识码:** A **文章编号:** 2096-1340(2019)01-0115-04

DOI: 10.13424/j.cnki.jsctcm.2019.01.035

Effect of Clearing Lung - Heat and Relieve Panting Decoction on Eotaxin and IL - 17 in Children with Respiratory Syncytial Virus Pneumonia

Tong Dan Hong Yan Zhan Ning Zhang Lisheng Chen Runying Hong Xia

(Ankang TCM Hospital, Ankang China, 725000)

Abstract: **Objective:** To study the effect and significance of Clearing Lung - Heat and Relieve Panting Decoction on eosinophil chemokines (Eotaxin) and interleukin 17 (IL - 17) in serum and sputum of infants with respiratory syncytial virus pneumonia due to phlegm - heat lung blocking before and after treatment. **Method:** 160 children with respiratory syncytial virus pneumonia (TCM syndrome differentiation as phlegm - heat lung blocking type of pneumonia with dyspnea and cough) were randomly divided into self - made Clearing Lung - Heat and Relieve Panting Decoction treatment group (68 cases) and conventional treatment control group (66 cases). The changes of Eotaxin and IL - 17 in serum and sputum of children with respiratory syncytial virus pneumonia before and after treatment in both groups were detected and analyzed. **Result:** Compared with the control group, Eotaxin and IL - 17 in the treatment group decreased significantly before and after treatment ($P < 0.01$). **Conclusion:** Studies have shown that the expression of Eotaxin and IL - 17 in respirato-

* 基金项目: 国家名老中医药专家传承工作室建设专项经费资助项目(国中医药人教发[2014]20号); 安康市科技局《安康市2015年科学技术发展计划》项目, 项目编号(2015AK04-06)

** 通讯作者: 洪岩, 主任医师。E-mail: 512106493@qq.com